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  foto Jana Matěásková

Milí přátelé! 

Naše starostlivá vláda hodlá dětem zakázat užívání energetických nápojů.
Já jenom doufám, že nám ostatním nějací dobrofašisté nezakážou kafe…  J



   turnov

   Mobilizace roku 1938 v Turnově a okolí
přednáška Ivana Fuksy z Vojenského historického ústavu Praha 

Nahlédnete do příprav obrany proti
hrozícímu německému útoku nebo na
dopad těchto událostí na civilní
obyvatelstvo i na město Turnov
samotné. Na jednom příkladu vám
představíme osud řadového vojáka a
jeho vojenskou službu, která byla spjata
s regionem. Hlavní část příspěvku se
pak bude zaobírat mobilizací v září
1938 
a následnými událostmi. 

Muzeum Českého ráje / 20. listopadu 
od 17:00 / Vstupné 50 Kč

  



 

Daniela Drncová a Vítězslav Lipš. Členové fotoklubu Safír v Turnově. Oba 
provází zájem o fotografování po celý život. Zajímají se zejména o zachycení 
přírodních krás u nás i v zahraničí.

 
  
Pro tuto výstavu vybrali snímky ze společné cesty kolem Baltu z polské strany. 
Jedná se nejen o snímky z pobřeží, ale i z národního parku Ujście Warty, dále 
uvidíte také záběry ze švédského pobřeží.

   Podzimní sbírka potravin v Turnově se chystá na 23. listopad

Jako každý rok, tak i letos se na území města Turnov uskuteční podzimní 
Sbírka potravin. 



V prodejnách Lidl a Penny proběhne v sobotu 23. listopadu od 8 do 18 hodin.
Sbírku potravin vyhlašuje Česká federace potravinových bank, pod kterou 
spadá Potravinová banka Libereckého kraje.
Jak to funguje? Ke svému nákupu přidejte trvanlivou potravinu nebo drogerii 
(seznam obdržíte při vstupu do prodejny). Za pokladnami darujte potraviny 
dobrovolníkům, poznáte je snadno podle zelené zástěry s logem sbírky.
Vybrané potraviny budou převezeny do nejbližší potravinové banky, kde se 
roztřídí, zkontrolují a připraví pro odběratelské neziskové organizace. 
Potraviny se jejich prostřednictvím dostávají ke konečným klientům. Často se 
jedná o matky samoživitelky, osamělé seniory či rodiny v krizi.
Více informací ke sbírce najdete také na webu www.sbirkapotravin.cz.
(T. V. Goroš)

Akce turnovské knihovny:

Čtvrtek 14. listopadu od 17 hodin, Turnov II – knihovna na vlakovém nádraží
První himálajská expedice
Před 55 lety se poprvé objevila československá vlajka na himálajském vrcholu. 
Tuto slavnou horolezeckou událost nám připomenou a nad expedičním filmem 
a fotografiemi zavzpomínají MUDr. Leoš Chládek, lékař výpravy, a Vladimír 
"Chroust" Procházka ml. 

čtvrtek 21. listopadu od 17 hodin, Turnov II – knihovna na vlakovém nádraží
Knihovory: Scénárista a spisovatel Marek Epstein
Vystudoval Filmovou fakultu pražské AMU, obor scenáristiky a dramaturgie. 
Nyní se vrávoravě pohybuje na volné noze (obou). Scenárista, občasný 
spisovatel, sváteční dramatik – na kontě má na tři desítky filmových scénářů 
(mj. Ve stínu, Václav nebo Šarlatán) a čtyři beletristické knihy. Je vyznavačem 
sportovního a vytrvalostního rodičovství. Besedu moderuje Jaroslav Kříž.

   Turnovské kulturní tipy: 

čtvrtek 14. listopadu od 18.00 v divadle
Cestovatelský klub: Dobrodružství Panama
S Kateřinou a Milošem Motani nejen do Panama City.
Hlavní město Panama City nás uchvátí svou historií, starými uličkami i 
moderními mrakodrapy. Prozkoumáme důkladně ze břehu i z lodi slavný 
Panamský průplav. Podíváme se, jak se pěstuje a zpracovává kakao. 
Nahlédneme také na banánové plantáže Chiquita.
Objevíme utajenou pláž, kde se právě líhnou malé mořské želvy. Na mnoha 
místech v Panamě si užijeme parádní šnorchlování mezi korály a pestro-
barevnými rybičkami. Objeví se také mořské želvy, murény, rejnoci i žraloci. 
V zátoce velkých mořských hvězdic si uvědomíme, že tady při své poslední 
objevné plavbě zakotvil Kryštof Kolumbus.

pátek 15. listopadu od 19.00, Klub KUS
Jen tak na pohodu & FaCool

http://www.sbirkapotravin.cz/


Hudební seskupení Jen tak na pohodu bylo založeno Jirkou Vávrou a Pepou 
Košťákem v dubnu 2021. Časem se přidal na bicí Honza Paulík a na baskytaru 
Tomáš Sutr. Přijďte si poslechnout české i slovenské převážně rockové pecky 
v jejich podání.
Host: FaCool: „Jsme dívčí kapela a fungujeme spolu přibližně jeden rok. 
Hrajeme převážně covery, ale i vlastní písničky – žánrově okolo popu a folku.“

pátek 15. listopad od 19.00 v divadle
Pohovka: Říkej mi to potichoučku
Talkshow Pohovka plná swingové hudby.
Host: Anna Pokorná, dcera hitmakera 30. let a dvorního aranžéra R. A. Dvor-
ského, Václava Pokorného ve svých vzpomínkách diváky přenese až do let 
1933/34, kdy její otec, ještě coby student příborského gymnázia, objevuje svou 
největší životní lásku - jazz.
Večerem provází: Jana Rychterová a Dája Šimíčková.

čtvrtek 21. listopadu od 19 hodin na Střelnici
Slavnostní koncert k Roku české hudby 2024
Pěvecký sbor Antonín Dvořák s podporou Města Turnov uvádí slavnostní 
koncert k Roku české hudby.
Vystoupí: Pěvecký sbor Janáček Jablonec nad Nisou
Pěvecký sbor Jizeran Semily
Pěvecký sbor Antonín Dvořák Turnov
Turnovské orchestrální sdružení
Miloš Horák (sólista opery Národního divadla v Praze)
Večer bude holdem české hudbě, na kterou můžeme být právem hrdí, 
a naplněním motta Roku české hudby 2024 „Hudba jsme my“.

pátek 22. listopadu od 19.30 v divadle
Studna světců
Společnost bloumající veřejnosti uvádí premiéru hry Johna Millingtona Synge - 
Studna světců. Prostý příběh nás přivádí do ospalé vesničky na počátku 
minulého století. Zde žijí Thomas s Mary. Dva žebráci, kteří stojí před volbou. 
Život ve světě krásy a iluzí nebo v syrové realitě? Hledajíce čistotu poznávají, 
kde je více lidského pokrytectví.
Autor: John Millinton Synge (1871 – 1909). Přední irský dramatik a básník. Byl
jedním ze spoluzakladatelů divadla Abbey Theatre. Jeho nejznámější divadelní 
hrou je Hrdina západu. Hru Studna světců napsal v roce 1905.
Hrají: Jaroslav Jeřábek, Iva Červová, Petr Hofhans, Lenka Dékány, Ivana 
Vondra Skokanová a Jan Marek.
Režie: Jan Marek

sobota 23. listopadu od 19 hodin v Klubu KUS
Hm…
Kořeny originální hudební skupiny Hm... sahají až do roku 1994, kdy Marek 
Doubrava začal se svým kamarádem Viktorem Ekrtem zkoušet vlastní písně.
Skupina dosud vydala šest alb: debut ...to by mohlo být zajímavé (2000), Oběd 



(2004), Plán na zimu (2008), Klukoviny (2011), Lovu zdar (2013) a Nevadí 
(2019). Vstupné od 260 Kč.

neděle 24. listopadu od 17 hodin, kino Sféra
Královský balet: Alenka v říši divů
Skočte do králičí nory v této baletní adaptaci slavného rodinného příběhu 
Lewise Carrolla. Putujte s Alenkou fantastickou říší divů a setkejte se s řadou 
netradičních postav v jedinečném, vizuálně pestrém baletu choreografa 
Christophera Wheeldona.  Vstupné od 240 Kč
 

   turnovsko

MALÁ SKÁLA - Správa železnic plánuje začátkem příštího roku zahájit 
celkovou přestavbu železniční stanice v Malé Skále a také rekonstrukci navazují
trati do Turnova. Zakázku za téměř 654 milionů korun získaly společnosti AŽD
a Strabag Rail, které v soutěži podaly nejvýhodnější nabídku.
Největší změna čeká stanici Malá Skála, úpravou projde kolejiště, kde stavbaři 
vybudují dvě nová nástupiště. Přístup cestujících k vlakům bude po centrálním 
přechodu vybaveném výstražnou signalizací. 
Obnova čeká také tamní nádražní budovu.

   lomnice n/p

  V úterý 19. listopadu do lomnického muzea už poněkolikáté zavítá Vladimír 
Socha, publicista, 
pedagog a přední 
popularizátor 
přírodních věd se 
zaměřením na 
paleontologii. Je 
autorem zatím 
devatenácti knih           
s tematikou dinosaurů 
a pravěku obecně. Píše 
také články do 
několika periodik, 
překládá knihy 
z angličtiny a přednáší 
pro veřejnost 
v širokém věkovém 
rozpětí. 
Žije v Hradci Králové.



Právě v letošním roce si připomínáme kulaté 200. výročí vědeckého objevu 
jedné z nejpopulárnějších skupin pravěkých živočichů - druhohorních dino-
saurů. Jako jedna z mála skupin prehistorických tvorů přesáhli dinosauři 
obrazně svůj vědecký význam a stali se jakousi ikonou naší pop-kultury. Dobře 
je to pozorovatelné i ve světě kinematografie, kde si dinosauři již od roku 1914 
drží svoje výsadní postavení v roli předpotopních "monster". O dějinách výzku-
mu dinosaurů, jejich významu pro vývoj života na Zemi a v neposlední řadě i o 
jejich nejslavnějších filmových "rolích" bude pojednávat autorova přednáška.

O dva dny později, ve čtvrtek 21. listopadu přijde pohovořit na téma „Utrpení 
Velké války“ paní Lenka Holubičková – autorka edice knih „Hrobům v dáli“. 
Před sto deseti lety opustily miliony mužů bezpečí svých domovů a vydaly se do 
války, která byla výsledkem velkých omylů. Vojáci unášeni vlnou všudypřítom-
ného vlastenectví věřili, že budou za pár týdnů doma. Mýlili se. Nemohli tušit, 
že je čekají měsíce a roky strádání, hladu a útrap. Že se mnozí z nich vrátí 
domů nemocní a zmrzačení a tisíce dalších budou jejich blízcí vyhlížet marně. 
To, jak těžké bylo být vojákem Velké války je hlavním námětem této 
přednášky… 
Začátky obou akcí jsou od 17 hodin a vstupné je dobrovolné.



   semily

   V rámci prací na rekonstrukci mostu ve čtvrtek 7. listopadu proběhla 
betonáž mostní konstrukce. Tyto práce musí proběhnout kontinuálně a najed-
nou, proto budou práce zahájeny již kolem 3. hodiny ráno.  
Rekonstrukci mostu dokumentuje Bohumil Přikryl.



   38. ročník festivalu Jazz pod Kozákovem představí světové 
hvězdy i mladé objevy České a slovenské scény

   Semilské kulturní tipy: 

14. listopadu od 19.00 v Golfu
VEDLEJŠÍ ÚČINKY
Posledním letošním abonentním představením bude komedie rakouského 
dramatika Stefana Vögela. Brilantní konverzační přestřelka o partnerských 



vztazích – a nejen o nich. Hrají: Klára Cibulková, Michal Dlouhý, Veronika 
Svojtková / Kateřina Březinová, David Novotný 

19. listopadu v 17.30 v knihovně
POUTNÍ MÍSTA A KŘÍŽOVÉ CESTY
LIBERECKÉHO KRAJE
Přednáška Poutní místa a křížové cesty
Libereckého kraje s Ing. Vančatovou ze
Societas Amicuum Liberec (SAL) jistě zaujme
nejednoho milovníka cestování a historie. 
Přednášku doprovodí výstava. 

23. listopadu v 19.30 v Golfu
IVAN ŽENATÝ A PSO
Letos na podzim si PSO připomíná výročí
sedmdesáti let od svého založení a k této
příležitosti si ke spolupráci opět přizval
nejslavnějšíhohudebníka, co kdy prošel jeho
řadami: světového houslového virtuosa Ivana
Ženatého, jehož doprovodí v ikonickém
Koncertu pro housle a orchestr a moll
Antonína Dvořáka, který bude vrcholem
celého večera.
Zbývající část programu, který orchestr pod
vedením libereckého rodáka Josefa Kurfiřta
připravil, bude na první pohled netradiční.
Rok české hudby se totiž bude připomínat
skladbami Ericha Korngolda, Eduarda
Nápravníka, Johannese Brahmse nebo
Gustava Mahlera. 
Vstupné: 320 / 280 / 250 / 220 Kč 

24. listopadu v 17 hodin v muzeu
KONCERT JUBILANTŮM
Dernisáž výstavy „2 x 100 = Jiří Šlitr + Jiří
Bažant“ spojená s koncertem pěvecké skupiny Jizeran a Evy a Bohuslava 
Lédlových. Vstupné zdarma

25. listopadu od 19 hodin v Golfu
IRIS: TANTEHORSE, PRAHA 
Jedinečné představení, které získalo nominaci na cenu Thalie 2024 za 
alternativní divadlo! Vstup od 15 let. 
Vstupné v předprodeji: 250 Kč / na místě: 320 Kč

 trosečník 201 



   železnobrodsko

   Ce  stovatelské přednášky v kině  
18. 11. Topi Pigula: Karnataka – Jeden z 28 států a osmi svazových teritorií 
Indie. Leží v jihozápadní části země a běloch je tam poměrně vzácnost. To
v praxi znamená, že se s vámi jako s exotem chce každý vyfotit. Teoreticky se 
tam dají vidět tygři, prakticky zoborožci, desítky luňáků, mohutné veverky 
rafuty i obrovské vodopády. 

Na prosinec připravujeme:
2. 12. Tomáš Kůdela: sám s oceánem – Od dětství jsem měl velký sen. Chtěl 
jsem zažívat svobodu a nezávislost. Prošel jsem dlouhou cestu, než jsem si 
uvědomil, že tyto pocity mi dává moře a oceán. V roce 2016 jsem se již jako 
jachtařský instruktor vydal na 4měsíční plavbu Atlantickým oceánem. Na cestě 
mne doprovázeli lidé, kteří chtěli na svém životě něco změnit, prožít sílu 
přítomného okamžiku a spojení 

Cestovatelské přednášky se konají v KC Kino Železný Brod vždy od 18 hodin. 
Vstupné je 50 Kč.

   Z   historie města – oběti represe sedmnáctého listopadu   
1939 ze Železného brodu

V noci z 16. na 17. listopadu 1939 podnikla nacistická okupační správa 
Protektorátu Čechy a Morava jako odpověď na studentské nepokoje při pohřbu
Jana Opletala razii proti vysokoškolským kolejím v Praze, Brně a Příbrami. 
Zatčení studenti byli převezeni za neustálého bití a týrání do ruzyňských 
kasáren a Kounicových kolejí. 

Devět vysokoškolských předáků bylo 17. listopadu na rozkaz K. H. Franka bez 
soudu v Ruzyni zastřeleno. Více než 1 200 dalších studentů bylo transportováno 
do koncentračního tábora Sachsenhausen–Oranienburg. Většina zatčených byla
propuštěna na přelomu let 1942 a 1943. Třicet pět studentů se již domů 
nevrátilo. 

Dle vyhlášky říšského protektora Konstantina von Neuratha ze 17. listopadu 
1939 měly být všechny české vysoké školy uzavřeny na dobu tří let. Vysoké 
školy byly nakonec otevřeny až po skončení války v roce 1945. Cílem akce byla 
likvidace budoucí české inteligence, kterou nacisté od počátku okupace 
považovali za nebezpečného protivníka. Dne 17. listopadu 1941, dva roky od 
události, byl v Londýně vyhlášen Mezinárodní den studentstva.

Mezi popravenými předáky byl syn Dr. Josefa Matouška, politika, ministra, 
poslance, senátora a železnobrodského rodáka, docent Josef Matoušek (narozen
v Hořicích), český historik a vysokoškolský pedagog. Josef Matoušek mladší 
politicky stál na pozicích české nacionální pravice, podobně jako jeho otec. Po 
německé okupaci se stal členem Národního souručenství a Českého svazu pro 
spolupráci  s Němci, ale odmítal německý aktivismus. V listopadu 1939 se 



podílel na přípravě Opletalova pohřbu, 16. listopadu vymohl studentům 
audienci u prezidenta Háchy, ke které však vzhledem k následujícím událostem 
již nedošlo. Dne 17. listopadu 1939 byl okolo čtvrté ráno zatčen gestapem v bytě 
svých rodičů a téhož dne bez soudu popraven v ruzyňských kasárnách. 

Mezi zatčenými byli i dva studenti ze Železného Brodu. Jedním z nich byl 
absolvent zdejší sklářské školy, později mezinárodně uznávaný sklářský výtvar-
ník a pedagog Stanislav Libenský. Na podzim roku 1939 nastoupil ke studiu do 
ateliéru užité malby na tehdy střední Uměleckoprůmyslové škole v Praze do 
speciálky Jaroslava Holečka. Byl zatčen spolu s ostatními studenty 17. listopadu
a byl vězněn v Ruzyni. Kdy byl Stanislav Libenský propuštěn, se mi nepodařilo 
zjistit, ale pravděpodobně to bylo již druhý den, kdy se dostali na svobodu 
cizinci a mladiství a jemu bylo necelých osmnáct (narozen 27. března 1921). 

Druhým zatčeným studentem ze Železného Brodu byl Ladislav Lubas, syn 
renomovaného podnikatele, vývozce a propagátora českého sklářského 
průmyslu Ludvíka Lubase, který ve své knize „Drobné paměti domácí 
(Železnobrodsko)“ na toto období vzpomíná: „Dne 17. 11. 1939 byl Ládík jako 
jiní studenti v noci odvezen do Ruzyně, kde byli vedoucí studenti počtem devět 
popraveni nacisty, jelikož prý demonstrovali o pohřbu zabitého studenta 
Opletala. Dne 20. 11. jsem odjel do Prahy něco zvědět stran Ládíka. Z koleje 
byli studenti odvezeni v noci. 
Dne 25. 11. nám došla první
zpráva, že jsou odvlečeni do
Oranienburku u Sachsenhausen 
v Německu. Dne 20. 6. 1940 byli 
u nás dva gestapáci, aby nám
přinesli odpověď na různé žádosti
stran Ládíka, že nemůže býti ještě
propuštěn, ačkoliv bylo již mnoho
studentů z koncentrace
propuštěno.“
Ladislav Lubas byl propuštěn 
o vánocích 1941, ale musel zůstat
asi tři týdny v karanténě. Dne 
23. ledna 1942 se vrátil domů, do
Brodu. Role intervence ministra
financí Dr. Josefa Kalfuse pro
mladého Ladislava je tématem
dalšího případného výzkumu.  

/ David Řeřicha, pracovník muzea, 
Železnobrodský zpravodaj

   ……………………….. 



   

   jilemnice

 Sobota 16. 11.  v 19.00 v Jilmu
Koncert skupiny Wohnout + Maniac 

   ji  č  ín  

   A teď pozvánka do jičínského divadla.
V úterý 19. listopadu můžete nahlédnout do světa nejoblíbenějších muzikálo-
vých a operních melodií v podání Daniela Hůlky a Kamily Nývltové. Oba 
zpěváky doprovodí na housle Jitka Břízová a na klavír Eliška Minářová. Kon-
cert je doplněn scénickým tancem dua z ProART Company Martina Dvořáka. 



Poslední listopadová sobota (30. listopadu) patří již 62. prodejní výstavě Achát. 
Od prodejců a sběratelů z celé ČR zde můžete zakoupit jak drahé kameny, 
minerály a zkame-něliny, ale také šperky. Že by možný pěkný dárek k blížícím 
se Vánocům?  (-ip-)

   Výstavba propojky Hradecká – Konecchlumského je ve finále. Už zbývá 
jenom kolaudace a může se otevřít. 
Dali jsme si krásnou procházku po novém chodníku, který doprovází novou 
komunikaci v průmyslové zóně. 

Nová silnice odvede dopravu z nevyhovující křižovatky s obchvatem nedaleko 
Moravčic a usnadní příjezd do ulice Průmyslová. Výstavba začala na podzim 
2023 po uzavření smlouvy s vítězem veřejné zakázky, jímž byla společnost 
Chládek a Tintěra Pardubice.
Celková délka nové komunikace je přibližně 500 metrů a práce zahrnovaly 
i vybudování chodníku na jedné straně, veřejného osvětlení, úpravy staré 
přečerpávací stanice v ulici Konecchlumského, kanalizace a rozvodů městské 
optické sítě. Celkové náklady včetně daně jsou 16 237 305 korun.

(Jičín – moje město)

   Pracovní skupina na půdorysu jičínské Letopisecké komise v létě 2024 
vyhlásila výzvu o zaslání návrhů na pojmenování ulic, které vzniknou v lokalitě 



Kasárna. Zatímco stavební práce na nové obytné zóně probíhají, pracovní 
skupina se sešla, aby výzvu vyhodnotila. Zájem občanů byl velký a Letopisecká 
komise děkuje všem účastníkům. Pojmenování ulic je v kompetenci 
Zastupitelstva města Jičína, které o věci teprve rozhodne. Rada města zápis 
a doporučení komise vzala na vědomí. 

Někteří občané dodali více návrhů, jiní pouze jeden. Někteří přidali pečlivé 
zdůvodnění, jiní ne, a někteří sestavovali pořadí, zatímco jiní své návrhy 
považovali za rovnocenné. Do závěrečné zprávy byly zahrnuty všechny návrhy 
zaslané e-mailem i poštou, ale také zkazky v diskusích na sociálních sítích. 
Jakýkoliv psaný podnět byl brán v potaz. 

Celkem přišlo 226 návrhů. Účastníků bylo méně, protože přinášeli různý počet 
návrhů. 
Nejvíce návrhů (21) bylo: ulice Roberta Kvačka. 
Na druhém místě byla počtem (15) navržena ulice Čeňka Musila. 

Letopisecká komise se rozhodla řídit výsledkem a doporučila přijmout právě 
tyto dva názvy. Zastupitelstvo města Jičína o věci bude rozhodovat na svém 
zasedání až v první polovině roku 2025, protože ulice zatím nejsou stavebně 
dokončeny. Letopisecká komise rovněž doporučila, aby název byl ve formátu 
celého jména těchto osobností. 

Robert Kvaček byl univerzitní profesor a historik, úzce spjatý s Jičínem, 
Hradcem Králové a Lomnicí nad Popelkou. Narodil se ve Dvorcích u Jičína – 
nyní části města – a studoval na Lepařově gymnáziu. Centrem jeho zájmu bylo 
hlavně 20. století. V akademické a vědecké sféře byl mimořádně uznávanou 
osobností a jeho přednášky i besedy byly hojně navštěvované, a to až do jeho 
skonu dne 27. dubna 2024 ve věku 91 let. Je držitelem mnoha ocenění, včetně 
Ceny města Jičína.

Čeněk Musil byl zásadním jičínským architektem v období dvacátých 
a třicátých let 20. století a vtiskl Jičínu moderní tvář. V Jičíně navrhl mnoho 
budov, například Rolnickou školu (dnešní ZŠ a PŠ Soudná), Masarykovu 
obchodní akademii, činžovní domy v Tyršově ulici nebo Studentský dům (dnes 
Knihovna Václava Čtvrtka). Je autorem regulačního plánu z počátku 30. let 
a jeho dílem je zástavba Čeřovky – urbanistická koncepce typická 
(půl)kruhovými ulicemi. 

Výzva přinesla mnoho zajímavých návrhů a v historii je řada osobností, které 
by zasluhovaly tuto poctu. Další návrhy odkazovaly k místu (například 
k blízkosti vrchu Zebín, nebo k památce bývalých kasáren) a jiné návrhy se 
zabývaly pohádkovým charakterem města Jičína.
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   jablonec

   Jedna rodina, dvě generace, tři osobnosti

Jablonecké muzeum připravilo pod názvem 3 x KOPŘIVA koncepční výstavu 
manželů Karolíny Kopřivové (*1970), Pavla Kopřivy (*1968) a jejich syna Pavla
Kopřivy jun. (*1995), kteří vedle společného díla vytvořeného pro tuto 
příležitost představují výběr ze své sklářské i multimediální tvorby.

Kopřivovi s materiálem pracují každý jinak, okatě se navzájem neinspirují, 
přesto jsou propojeni. „V proskleném prostoru muzejní přístavby připravujeme
speciální výstavní projekty představující různé podoby současného sklářského 
umění. Tvůrčí potenciál dvou generací jedné rodiny tu však uvidí návštěvníci 
poprvé,“ uvedla ředitelka Milada Valečková.

Pavel Kopřiva, absolvent pražské UMPRUM, je úspěšným konceptuálním 
umělcem, pedagogem i manažerem. Vede ateliér Interaktivní média na UJEP 
v Ústí n/L a stojí v čele SUPŠ sklářské v Kamenickém Šenově. „Sklo kombinuje 
s novými medii, zajímají jej nanovlákna a svět řízený počítači, vojenská 
technologie a ufologie, je fascinován zrcadly,“ uvádí k jeho tvorbě kurátor 
výstavy Petr Nový. 

Naproti tomu Karolína Kopřivová čerpá inspiraci v přírodě a biologii. Buněčné 
struktury, mikroorganismy, podmořská fauna a flora, houby, rostliny, to vše je 
impulsem pro její kreativitu. Je absolventkou UMPRUM a současné vedoucí 



oddělení designu malovaného skla na kamenickošenovské střední průmyslové 
škole. 

Pavlovi Kopřivovi jun., který navštěvoval UJEP v Ústí n/L a ČVUT v Praze, je 
pak podle Nového „nejbližší poloha autorského designu, vytváření nápaditě 
výtvarně řešených limitovaných kolekcí objektů. Jsou dekoracemi, které 
mohou, ale nemusí mít jednoznačný praktický účel.“

3x Kopřiva
8. 11. 2024 - 27. 4. 2025
Muzeum skla a bižuterie v Jablonci n/N

   tanvaldsko

HARRACHOV – Ministerstvu financí se ani podruhé nepodařilo prodat dva 
bytové domy s nájemníky v Harrachově. Chtělo za ně 101,9 milionu korun. 
Do soutěže se nikdo nepřihlásil. Ministerstvo financí proto s největší pravdě-
podobností vyhlásí další kolo soutěže.
Ministerstvo v oblíbeném zimním středisku prodává jen stavby. Pozemky patří 
městu, které má sice o domy zájem, chce je ale získat od státu bezúplatně. 
Starosta Tomáš Vašíček (SNK - Změna pro Harrachov) to zdůvodňuje tím, že 
do staveb bude třeba investovat. „Jsou v dezolátním stavu, je tam i zákaz 
vstupu na balkony,“ řekl už dříve. Náklady na rekonstrukci domů odhaduje na 
70 milionů korun.

   liberecký kraj 

LIBEREC – Bezprostřední příčinou pádu kabiny lanovky na Ještědu  po 
přetržení tažného lana před třemi lety bylo, že byla lanová dráha provozována 
bez prvků zajišťujících automatickou aktivaci brzdy. V minulosti byly totiž 
v rozporu s právními předpisy, normami a technickou dokumentací dráhy 
neoprávněně odstraněny. V závěrečné zprávě k vyšetřování pádu to dnes 
oznámila Drážní inspekce. Nedostatečná byla i kontrola ze strany drážního 
úřadu. 

Drážní úřad (DÚ) se o odstranění automatické brzdy lanovky na Ještěd 
dozvěděl až po jejím tragickém pádu v říjnu 2021. Problém s brzdou údajně 
vznikl v 70. letech minulého století. 
V reakci na závěry vyšetřování DÚ uvedl, že již pracuje na návrhu legislativy, 
která by měla rozšířit možnosti jeho dohledu.
Drážní úřad dozoruje lanovky od roku 1995, kdy byl zřízen zákonem o dráhách.
Zpočátku vykonávala dozor paralelně i Drážní inspekce. 



LIBEREC – Šokující odkrytí hrobek v libereckém parku: 
Archeologové nacházejí ostatky významných osobností mezi odpadky

V libereckém parku Mrtvolky probíhá archeologický průzkum, který odhaluje 
pozůstatky hrobek významných osobností 19. století. Nález je doprovázen 
šokujícím zjištěním o necitlivém zacházení s ostatky v minulosti.

Archeologové v těchto dnech provádějí průzkum v parku zvaném Mrtvolky 
v Budyšínské ulici v Liberci. Místo, kde se dnes nachází park, bylo dříve 
významným hřbitovem založeným v roce 1832. Nyní zde odborníci odkrývají 
pozůstatky hrobek nejvýznamnějších obyvatel města z 19. století.

Vedoucí výzkumu, archeolog Petr Brestovanský, popisuje nálezy jako 
„monstrózní“. Hrobky dosahují hloubky přes čtyři metry a mají rozměry 
čtyřikrát deset metrů. Na jejich dně se nacházejí ostatky významných Libere-
čanů. Dochovaly se pouze podzemní části hrobek, ale jejich rozměry a použité 
materiály naznačují, že šlo o architektonicky hodnotné stavby.

Brestovanský upozorňuje, že v těchto hrobkách jsou pravděpodobně pohřbeni 
nejvýznamnější továrníci, jejich rodiny, mistři, soukeníci a dokonce i liberečtí 
básníci. Bohužel, přesnou identifikaci pohřbených osob komplikuje fakt, že 
hřbitov byl v 50. letech uzavřen a v 70. letech necitlivě zlikvidován.

Archeologové při svém výzkumu narazili na šokující skutečnost. Místo pietního 
zacházení s ostatky byly hrobky v minulosti zaplněny komunálním odpadem. 
Výzkumníci museli odvézt několik nákladních aut plných odpadu, včetně 
pneumatik, igelitů a starých panelů, než se dostali k samotným archeologickým 
nálezům.

Výzkum v parku probíhá již třetím rokem a zaměřuje se především na místa, 
kde je země propadlá. Z celkových 35 takových míst letos zkoumají deset. 
Kromě lidských ostatků nacházejí i části rakví a ozdobné kování.
Po dokončení výzkumu budou hrobky zasypány speciálním materiálem a terén 
bude zarovnán. Brestovanský však navrhuje vytvoření pietního místa nebo 
pomníku v rámci parku, kde by mohly být důstojně uloženy nalezené ostatky.
(Náš REGION)

LIBEREC – Vysoké ocenění dvěma významným osobnostem Liberce udělilo 
v úterý 12. listopadu Zastupitelstvo města Liberce. Medaili města Liberec za 
přínos v oblasti výtvarného umění převzal z rukou primátora Jaroslava 
Zámečníka grafik a řezbář Václav Plechatý. Za přínos v oblasti kultury, 
demokracie a lidských práv obdržel ocenění in memoriam novinář, překladatel 
a básník Luboš Příhoda. Medaili za něj převzala jeho vnučka Radka Malá.
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   mnichovo hradiště

  

repro: Kamelot

   náš  jubilant 

   Josef Vinklář: Angažmá ve Zlaté kapličce
bylo jeho splněným snem, doma uchovával
cennou relikvii z divadla

Josef Vinklář (10. 11. 1930 – 18. 9. 2007) byl herec a člen
činohry Národního divadla. Diváci si ho pamatují 
z pohádek i filmů. Za všechny jmenujme Hrátky s čertem,
Princezna se zlatou hvězdou, Partie krásného dragouna,
Pěnička a Paraplíčko nebo Pumpaři od Zlaté podkovy. 

Rodištěm Josefa Vinkláře je vesnička jménem Podůlší,
kterou bychom našli nedaleko Jičína, kde prožil mládí. 
V rodném listu měl zapsáno datum 14. listopadu 1930.



Jenomže ve skutečnosti to bylo již o čtyři dny dříve. Jak k tomuto omylu došlo? 
Když mu farář v roce 1946 vystavoval duplikát, prohodil datum jeho narození 
s narozením bratrovým. 

Do Prahy se dostal vlastně kvůli neštěstí, protože jeho rodině shořel dům. Po 
herecké kariéře začal pokukovat během působení v Dismannově rozhlasovém 
souboru. Díky nespornému talentu se mu podařilo získat divadelní angažmá, 
kde se seznámil s Voskovcem a Werichem. Trápilo ho jen to, že má pouze 
základní vzdělání. A tak hodně četl, aby se alespoň trošku dovzdělal a rozšířil si 
obecný přehled. Literaturu mu půjčoval i Voskovec. Werich ho zase naučil 
rybařit, hrát mariáš a pít plzeň. 

Josef Vinklář se kromě Realistického divadla objevoval také v tom Národním. 
A to byl jeho splněný sen. Vždy si představoval, že po prknech, která znamenají
svět, kráčely ty největší osobnosti českého herectví. Jednou se mu ale angažmá 
v Kapličce pěkně prodražilo. Splnila se totiž noční můra každého herce. Nestihl 
představení. A to rovnou čtyřikrát. Nejvíce zaplatil za Molierova Tartuffa. 
Vyšel ho na 28 363 korun. 

Ale i tak si z podlahy jeviště scény Stavovského divadla odlomil malou třísku, 
kterou si pak schoval coby relikvii u sebe doma. 
Nutno ale dodat, že měl předtím namále. Jelikož po sovětské invazi vystoupil ze 
strany, dozvěděl se později, že by, jakožto nestraník, neměl v tomto divadle 
vystupovat. Nakonec se ale podařilo úřady přemluvit. 

Láska kvete v každém věku. Pravdivost tohoto rčení mohl dokázat i Vinklář, 
který se na stáří zamiloval do lékařky, která však žila v Kanadě. To pro něho 
ale nepředstavovalo překážku. Byl
ochotný seknout s herectvím a odstěhovat
se za ní. Čekalo ho však velké zklamání. 
Byla vdaná a rozhodně se kvůli němu
nechystala rozvést. Není tak divu, že po
této eskapádě na ženy nadobro zanevřel.

Zemřel v 76 letech po prohraném boji 
s rakovinou plic. Herečka Iva Janžurová 
se s ním rozloučila těmito slovy: „Pokud
nás někdy něčím rozčaroval, máme dnes
příležitost mu to odpustit. Byl pokorný
před textem, respektoval režiséry 
a publikum bylo pro něho modla
nejpřednější. Šetřit se neuměl - hraní mu
bylo celoživotní vášní.“

/ Kamil Šivák, Lifee.cz

Rodinný hrob v Libuni



   seriál

Plním slib a budu posílat obsah válečných deníků mého strýce, nočního stíhače 
RAF gen. Vlastimila Veselého.
Dovolím si kombinovat fotky a tam, kde je to méně čitelné budu opisovat. Na 
zkoušku posílám první kombinaci a rád bych tedy posílal pravidelně.
Letu zdar!  
/ Jaroslav Veselý



Strana 2:
...šli na kávu do hotelu Beskyd.
V prvním patře hotelu bylo velitelství gestapa. V 8.00 jsme nasedli do červeného
autobusu na Morávku. S námi jeli dva němečtí důstojníci finanční stráže (opi-
lí!), se kterými jsme se dobře bavili. Po cestě plno německých vojáků a finanční-
ků, kontrola však v autobuse nebyla. U hotelu Morris jsme vystoupili  a šli pěš-
ky, vedeni „Parátkem“  k hranicím. Došli jsme po namáhavém pochodu ke 
Kropáčkovým, kde jsme byli vzdáleni  50 m od hranic.
Krátký odpočinek. Šťastně jsme přešli hranice republiky v 10.45. 200 m od 
hranic na polské půdě jsme zůstali na oběd. Tam jsme se potkali s našimi 
kolegy. (Čet. Adam, Votruba, Kučera - všichni parta por. let. Sýkory, který 
čeká v Krakově).
Přes celý den jsme marně čekali na „Josefa“, který nás měl odvézti do Katovic. 
Nepřicházel, ani on, ani polští financi (kurzmernik), kteří o nás věděli a kteří 
nás chránili. Měli jsme zprávy, že polská policie vrací uprchlíky, a proto jsme se
sami do Katovic nechtěli vydati. Kamarádům jsme sehnali nocleh dole ve ves-
nici Ligotka Kameralna a my sehnali auto, jež nás pak dovezlo až do Katovic.

  Michal Hrdý / sorry
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